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شهروند| بعد از آنکه دادگاهی در مازندران برای دو نفر که چندماه پیش خرسی را در سوادکوه کشتند، رأی برائت صادر کرد، حالا رئیس اداره 
محیط  زیست سوادکوه می گوید رأی صادرشده برای کشتن توله خرس بدوی است و ۲۰ روز فرصت اعتراض تا دادگاه تجدید نظر اعلام شده است.  
ابراهیم فلاحی درباره رأی صادرشده مبنی بر بی گناهی دو فرد در حادثه کشته شدن توله خرس در سوادکوه گفت: »اداره کل سوادکوه در تعیین 
تکلیف شکایت از افراد حقیقی و حقوقی تفویض اختیار دارد و ما اقدامات خود را به اداره کل محیط  زیست استان ارسال می کنیم.« به گزارش ایسنا،  
او ادامه داد: »قاضی رأی خود را براساس نظریه دامپزشکی که پنج دامپزشک ارایه کرده اند، صادر کرد. نظر آنها بر این بود که مرگ توله خرس صرفاً بر 
اثر پرتاب سنگ نبوده است بلکه عواملی ازجمله استرس وارد شده به دلیل حجم جمعیت مردم در محل حادثه، پرتاب خرس از کوه، پرتاب سنگ به 

طرف توله خرس و نجات غیرحرفه ای با بستن طناب به گردن خرس موجب تلف شدن توله خرس شده است.«

اعتراض محیط  زیست 
به رأی دادگاه خرس 

سوادکوه

شروع صفحه آرایی
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16 / 30
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بسیاری از داروهای مورد استفاده 
بدون نسخه از جمله داروی ضد 
سرفه، سرماخوردگی، آنفلوآنزا 

و زکام باعث گیجی ناخواسته 
می شوند که ممکن است رانندگی 

را با مشکل روبه رو کند.

رضا صالحی پژوه| آنچه در ظاهر دیده می شــود، دورنگی یک 
ترک از ترک های گنبد مسجد شــیخ لطف الله است و درز و شکاف 
افتادن بین ترک مرمت شده با دیگر ترک ها؛ ترک در گنبد مسجدی 
که مناره ندارد، مسجدی که نشســته در میدان نقش جهان، زمان 
ساختنش قرار نبود کسی را به نماز دعوت کند و مدعوینش همه زنان 
دربار بودند که از کاخ مقابل و از راهرو زیرزمینی ضلع غربی میدان، 

خود را به ضلع شرقی می رساندند و در آنجا نماز برپامی کردند. 
مسئولان میراث فرهنگی اصفهان، هفته شلوغی را گذرانده اند، 
آن هم بعد از آنکه خبر آمد گنبد مســجد شــیخ لطف الله مرمت 
شده، آن هم چه مرمتی؛ بندکشــی های نامنسجم و تفاوت آشکار 
رنگ کاشی های مرمت شــده و کاشــی های قدیمی؛ این تفاوت 
رنگ کاشی ها، این روزها ســروصدای زیادی راه انداخته و کار را به 
جایی رسانده اســت که اخیرا »مهدی حجت«، بنیانگذار سازمان 

میراث فرهنگی گفته »گنبد شیخ لطف الله را خراب کردنده اند.«
حرف مسئولان سازمان میراث فرهنگی و کسانی که در مرمت 
این گنبد دست داشته اند، همان است که بود. »وقتی مراحل مرمت 
به پایان برسد، همه کاشی ها سر جای خودشان قرار می گیرند، اما 
فعلا هیچ بودجه ای برای ادامه فعالیت مرمت نداریم و کار را متوقف 
کرده ایم تا به محض رسیدن بودجه، دوباره کاشی های دیگر ترک ها 
را پایین بیاوریم و مرمت بخش های دیگر را شروع کنیم.« این توضیح 
»فریبا خطابخش«، مدیر پایگاه میراث جهانی نقش جهان در پاسخ 
به »شــهروند« اســت.  او پیش از این به »چمدان« درباره شــروع 
مرمت گنبد گفته بود: »ابتدا اســکن لیزر کاملی از گنبد انجام شد 
تا بخش بندی گنبد و خود گنبد مشخص شود. بررسی روی گنبد 
نشــان می داد که نه بندی وجود دارد و نه زیرسازی. ما باید هر روز 
گنبد را بررسی و کاشی هایی را که می ریخت، جمع آوری می کردیم. 
درزها به طور کامل باز بود، هیــچ آبی از روی گنبد پایین نمی آمد و 
به خورد کاشی ها می رفت. در زمان بارندگی کاشی ها کاملا خیس 
بودند، چند روز خیس می ماندند و این رطوبــت چند روزی باقی 
می ماند. اما ما نمی دانستیم وضع کاشی ها فاجعه وار است. تصمیم 
گرفته شد بخشی از کار برداشته شود و بعد از آن متوجه از بین رفتن 
زیرسازی شدیم.« او از این شیوه مرمت دفاع می کند و معتقد است 
این مرمت یکی از اصولی ترین مرمت های عصر حاضر بوده که انجام 
شده است؛ مرمتی که در آن استاد کار تجربی هشتاد ساله ای به نام 
»رحمت الله رضایت«، کاشی های دوران صفوی را یکی یکی از جای 
خود خارج می کرد و مصالح و زوایدی که در طول سالیان زیاد به آنها 
چسبیده بود، جدا می کرد و بعد از شماره  گذاری، در قالب مخصوصی 
جای می داد تا پس از زیرســازی آن هم با گچ که از نگاه بسیاری از 
مرمت کاران دانشگاهی شیوه ای منسوخ شده است، دوباره در جای 

خود قرار گیرد. 
مهدی رضایت، پسر استاد رضایت هم که مسئول مرمت است، 
درباره رفــع این اختلاف رنگ وعده باران داده و گفته اســت: »این 
اختلاف رنگ بــا باران پاک می شــود. وقتی داریــم نمای آجری 
بند می کشــیم یا حتی وقتی در کاشی ها و ســرامیک های نو در 
سرویس های بهداشتی بندکشی می کنیم با ذرات نانو طرف هستیم 
و این ذرات به کل بدنه پخش می شود. در مورد ترک گنبد این مسجد 
هم کل ترک دوغاب داده شده و ما باید این کار را می کردیم تا از نفوذ 
آب جلوگیری شود، اما به  مرور زمان با سه چهار دفعه باران این ذرات 
که روی کاشی هاست، شسته و براقی رنگ ها پیدا می شود، چراکه ما 

چیزی را عوض نکرده ایم و کاشی از هرجایی برداشته  شده در جای 
خودش گذاشته  شده است؛ یعنی حتی اگر بین دو کاشی فاصله بوده، 
الان هم هســت.« رضایت درباره شستن گنبد به »چمدان« گفته 
است: »این دوغاب را نمی توانیم بشوییم، چون پشت آن هم دوغاب 
گچ ریختیم و خیس است. گچ ۲۸ روز طول می کشد تا به مقاومت 
اصلی خود برسد، یعنی اگر من آن را به گچ کشته تبدیل کنم، دوباره 
به کار زخم می دهم. الان این ترک گنبد هم تمیز شده است. مصالح یا 
جای کاشی ها عوض نشده که دو رنگ شده باشد و تمیزکاری آن هم 

به صورت کاملا علمی با آب و الکل و اسیدزدایی بوده است.« 
دوباره اقدامی عجیب 

حرف کارشناسان مرمت اما همان اســت که بود. »باز هم شاهد 
اقدامی غیرکارشناسی و جبران ناپذیر و البته عجیب بودیم، چراکه 
این گنبد بنایی اساسی است و نباید با این جسارت مرمت می شد، 
بلکه باید کاشی های آن به صورت موضعی مرمت می شد.« اینها را 
»احمد منتظر«، یکی از کارشناسان مرمت و از مدیران سابق سازمان 
میراث فرهنگی به »شهروند« می گوید. او که پیش از این در سمت 
مدیرکل سازمان میراث فرهنگی استان اصفهان با سرد و گرم کار 
اداری در برخورد با میراث کهن یک سرزمین دست و پنجه نرم کرده 
است، بی توجهی به کار کارشناســی و وجود پاره ای از اختلافات را 
زمینه این اتفاق می داند و ناامید از اینکه دوباره این گنبد به شــکل 
سابق خود بازگردد، او می گوید: »تعجب من از این است که چگونه 
مدیران سازمان میراث فرهنگی به خودشــان اجازه داده اند بنایی 
اساســی را این گونه مرمت کنند؟« منتظر با بیان اینکه »فردی که 
چنین اقدام بزرگی را به او سپرده اند، بی شک کارشناس در این حوزه 
نبوده است«، می گوید: »وقتی عشــق به این میراث در دل مدیران 
وجود داشته باشد، دیگر این همه بی توجهی به نظرات کارشناسی و 

پیش بینی ها و تذکر ها صورت نمی گیرد.« 
گنبد با هوا تنفس می کند

»اســتفاده از هر نگهدارنده کاشــی مانند دوغاب یا چسب و ... 

روی سازه اقدامی است که می تواند عمر کاشی های دوران صفوی 
گنبد را به طور چشــمگیری کاهش دهد، چراکه کاشــی ها از هوا 
تنفس می کنند و گرفتن جلوی تنفس آنها باعث فرو ریختن شان 
می شود.« محمدرضا امیر بختیاری، مدرس دانشگاه و استاد مرمت 
بناهای تاریخی نیز معتقد است این نوع از مرمت در نوع خود بی بدیل 
و جســورانه بوده که نتیجه و تاوان این جسارت وضع به وجود آمده 

است. 
سخنانی که شــباهت زیادی به حرف های مهدی حجت، استاد 
دانشگاه هنر اصفهان دارد که معتقد است این ترک از گنبد در مرمت 
خراب شده و وقتی لچکی را برای نصب بالا می برده اند، نتوانسته اند 
آن را چفت کنند؛ چفت نشدنی که شکافی بین 5 تا 7 سانتی متر در 
دل گنبد ایجاد کرده است. این استاد دانشگاه به رنگ ناموزون ترک 
یا همان لچکی مرمت شده هم اشــاره می کند و آن را بخشی از این 

مرمت غیراصولی می داند. 
اما فریدون الهیــاری، مدیرکل میراث فرهنگی، گردشــگری و 
صنایع دســتی اســتان اصفهان این انتقاد ها را نتیجه بی اطلاعی 
منتقدانی می داند که »بیشترشان با سنین بالا صاحب کرسی های 
تدریس در دانشــگاه های هنــر یا دانشــکده های معماری معتبر 
کشــورند.« او درباره این تغییــر رنگ توضیحی نــداده و تنها در 
اظهارنظری رســانه ای آن هم در گفت وگو با خبرگزاری وابسته به 
سازمان میراث فرهنگی گفته که تغییر رنگ کاشی ها به مرور زمان 
و بعد از قرار گرفتن در معرض نور و هوای آزاد به وجود آمده است و 
با دیگر بخش های گنبد همرنگی ایجاد می شود، بدون آنکه به دلیل 

ایجاد شکاف های قابل مشاهده اشاره ای داشته باشد.
از طرف دیگر ناصر طاهری، معاون الهیاری مدعی شده که هیچ 
یک از گنبد های تاریخی، کاشــی های دوران صفویــه را به عنوان 
تن پوش بر تن ندارند و این کاشــی ها به مرور زمان در مرمت های 
مختلف تعویض شده اســت. او  این نوع مرمت را بی  بدیل دانسته و 
خلاف اظهارنظر منتقدان معتقد است یکی از بهترین مرمت ها روی 

گنبد شیخ لطف الله صورت گرفته، بی آنکه دلیل قانع کننده ای برای 
شکاف های روی این گنبد داشته باشد.

اما نوشین فتحی، وکیل دادگستری و کارشناس حقوقی دراین باره 
معتقد است وقتی مرجع قانونی برای اعلام جرم و گزارش به مراجع 
قضائی برای بررسی و اقدام کارشنایی در حوزه قضائی و ناظر و مجری 
مرمت گنبد این مسجد یک ارگان است، درحالی که دادستان هم به 
دلیل محدودیت های قانونی به عنوان مدعی العموم نمی تواند رأسا در 
این زمینه ورود کند، باید عالی ترین مقام اجرایی استان که استاندار و 
رئیس شورای میراث فرهنگی استان است، با قید فوریت به موضوع 
ورود کرده و با توجه به نظر کارشناســان و صاحب نظران، ادامه این 

فعالیت را پیش ببرد. 
تاریخ گنبد

گنبد مسجد شیخ لطف الله، خلاف تمام گنبد های نیلی رنگ شهر، 
رنگ کرمی داشت و به جای اینکه شبستان داشته باشد، مستقیم با 
چند پله وارد مسجد می شدند تا خاص بودن آن از نظر هنر و کارکرد، 

بیش از پیش به چشم بیاید.
ســال 1011 هجری قمری که شــاه عباس فرمان ساخت این 
مسجد را به اســتاد محمدرضا، فرزند استاد حسین بنای اصفهانی 
سپرد، می دانســت که به زودی نام یکی از علمای بزرگ آن زمان به 
نام »شیخ لطف الله جبل عاملی میسی« بر آن نهاده خواهد شد، اما 
تصور نمی کرد زیبایی مســحور کننده این مسجد به گونه ای باشد 
که سالیان سال نام شــیخ لطف الله، پدر لبنانی الاصل همسرش را 

اینچنین بر سر زبان ها بیندازد.
مسجدی که طی 18 سال آماده شد و قبله آن با هنرمندی معمار 
چیره دست، با تابش نور خورشید بر کاشی کاری خارق العاده گنبد 
از سمت داخل که به شــکل دم بازشده طاووس می ماند، مشخص 
می شود؛ طاووسی که در مرکز داخلی گنبد طراحی شده که پرهای 
آن به وسیله نور تابیده شده از طاق بالای در ورودی مسجد تکمیل 
می شود و تابش نور خورشید در ساعات مختلف روز بر بخش بیرونی 
این گنبد آن را به رنگ های کرمی، صورتی و خاکستری درمی آورد. 
مســجدی که روزگاری »آرتورپوپ«، فرهنگ شناس و مستشرق 
آمریکایی در دوره پهلوی اول و دوم درباره آن نوشته بود: »به سختی 
می توان این اثر را محصول دست بشر دانست و در جایی دیگر بیان 
کرده: کوچکترین نقطه ضعفی در این بنا دیده نمی شــود، اندازه ها 
بسیار مناسب، نقشه طرح بسیار قوی و زیبا و به طور خلاصه توافقی 
است بین یک دنیا شور و هیجان و یک سکوت و آرامش باشکوه که 
نماینده ذوق سرشار زیباشناسی بوده و منبعی جز ایمان مذهبی و 
الهام آسمانی نمی تواند داشته باشد.«  حالا این همه زیبایی، با لکه 
روشن تر از خاموشی یک مرمت، همچون پتکی بر سر این همه تمدن 
می کوبد؛ آن هم بعد از تخریب حمام سحرانگیز شیخ بهایی که تمام 
سحر آن در گرم ماندن تون حمام با یک شمع بود و  به بهانه مهندسی 

معکوس برای پی بردن به این راز، از بین رفت. 
فارغ از اینکه مســئولان میراث فرهنگی درســت می گویند یا 
کارشناسان و استادان دانشگاه و مرمت گران حرفه ای، مدیر پایگاه 
میراث جهانــی نقش جهان به صراحت از نبــود بودجه و تعطیلی 
پروژه  خبر می دهد؛ مانند پروژه 10 فصلی کاوش تپه اشرف اصفهان 
که تنها چهار  فصل آن انجام شــد و به دلیل نبود بودجه نیمه کاره 
رها شــد تا این میراث چند هزار ساله اکنون به محلی برای حفاری 

جست وجوگران گنج و عتیقه تبدیل شود. 

مدیرعامل سازمان اتوبوسرانی شهر تهران:   

صندلی بعضی خط های اتوبوس  
پایتخت فروشی می شود

شــهروند| ســه هفته پــس از ســهمیه بندی 
بنزین و درخواســت اعضای شورای شــهر تهران از 
رئیس جمهوری برای رســیدگی به وضع حمل ونقل 
عمومی، اکنون مدیرعامل ســازمان اتوبوسرانی شهر 
تهران از فروش ساعتی صندلی اتوبوس های پایتخت و 

راه اندازی سامانه ای ویژه در این زمینه خبر داده است. 
پیمان سنندجی درباره تأثیر گرانی بنزین بر تعداد 
مســافران اتوبوس گفته اســت: »در حال حاضر آمار 
دقیقی در این زمینه مشخص نشده و درحال بررسی 
این موضوع هســتیم، ولی با توجه به شرایط موجود 
راهکارهای زیادی پیش بینی شــده است. یکی از این 
راهکارها امکان خرید صندلی برای مسیرهای خاص 
توسط مسافر است که این سیستم DRT نام دارد.« 
سنندجی ادامه داد:   »به طور مثال مسیر میدان ونک 
به آزادی در ساعات پیک ترافیک مسافران زیادی دارد، 
ولی در ساعات غیرپیک تعداد مسافران به شدت کاهش 
می یابد. بر همین اساس می توانیم برای دو ساعتی که 
اوج ترافیک اســت، فروش ســاعتی صندلی های 
اتوبــوس را انجام دهیــم. به طور مثال مســافران 
می توانند از ســاعات 7 تــا 7 و 10 دقیقه صندلی 

برای خود خریداری کنند.« 
بــه گــزارش »فــارس«، مدیرعامل ســازمان 
اتوبوسرانی شــهر تهران گفت: »سیستمی در این 
زمینه تهیه شــده و امیدواریم در آذرماه راه اندازی 
شــود، البته نرخ بلیت این صندلی ها کمی بیشتر 
از اتوبوس های معمولی است، ولی راهکار مناسبی 
با توجه به شــرایط موجود پیش بینی می شود.« او 
ادامه داد: »خرید صندلی و رزرو آن سبب می شود 
متوجه شویم میزان تقاضا در یک مسیر چه تعداد 
است و بر همان اساس اتوبوس به تعداد مناسب در 
زمان خاص پیش بینی کنیم. همچنین این موضوع 
سبب می شــود رانندگان اتوبوس  مجبور نباشند با 

سرفاصله کوتاه یا مسافران اندک تردد کنند.« 
سنندجی گفت: »برای مسیر نیایش ـ جنت آباد 
و ونــک  ـ آزادی در ســاعات خاص که مســافران 
زیــادی دارند، فــروش صندلی هــای اتوبوس به 
صــورت پایلوت آغــاز خواهد شــد و مســافران 
می توانند به صورت اینترنتی مشــابه اتوبوس های 
بین شــهری صندلــی رزرو کننــد.« مدیرعامل 
سازمان اتوبوسرانی شــهر تهران ادامه داد: »برای 
افزایش ظرفیت اتوبوس ها در پایتخت ساماندهی 
اتوبوس های دربســتی را که مربوط به ســرویس 
ادارات است، در دســتور کار قرار دادیم و براساس 
بررسی ها مسیرهایی مشــابه که اتوبوس های آن 
مسافران اندکی دارند، ادغام شــده و درواقع همه 

مسافران با یک اتوبوس جابه جا خواهند شد.«  
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هنگام برپا کردن آتش مراقب 
خارپشت ها باشید

ســپهر ســلیمی| خارپشــت  ازجمله 
پســتاندارانی اســت که به خواب زمســتانی 
می رود. خواب زمســتانی این حیوانات گاهی 
زیر برگ  و شاخه های درختان جمع شده روی 
زمین است و همین سبب شده خارپشت ها به 
اشتباه به آتش کشیده شــوند. تقریبا در همه 
نقاط ایران می توان گونه هایی از خارپشــت را 
پیدا کرد. تخریب زیستگاه، تصادف های جاده ای 
و تغییرات اقلیمی بر جمعیــت این حیوان اثر 
گذاشته است. گرم شدن هوا سبب شده زایمان 
خارپشــت ها به تعویق بیفتــد و فرزندان دیر 
متولد شــده ذخیره غذایی لازم برای گذراندن 
سرمای زمستان را ندارند. گفته می شود نیمی 
از جمعیت این گونه در طول 20  سال گذشته 
در انگلستان از بین رفته اند. اگر در روزهای سرد  
سال قصد برپا کردن آتش دارید، بسیار مراقب 
باشید که مبادا جانداری زیر برگ ها و چوب یا 

بین شکاف های روی زمین باشد.

انتقادها به مرمت جدید گنبد مسجد میدان نقش جهان ادامه دارد

نفس کاشی های »شیخ لطف الله« بند آمد
  مدیر پایگاه میراث جهانی نقش جهان در پاسخ به »شهروند«: فعلا هیچ بودجه ای برای ادامه مرمت نداریم و کار را متوقف کرده ایم

  نوشین فتحی، وکیل دادگستری: باید استاندار و رئیس شورای میراث فرهنگی استان با قید فوریت به موضوع ورود کنند

شهروند| وزیر بهداشت می گوید تعطیلی مدارس در برخی 
استان های کشور، هیچ ارتباطی به شیوع آنفلوآنزا ندارد؛ آلودگی 
باعث تعطیلی شده است. علیرضا رییسی، معاون وزیر هم تأکید 
می کند که تعطیلی مدارس بــرای جلوگیری از ابتلا به آنفلوآنزا 
اقدام درستی نیســت و توصیه نمی شود.  چند ساعت بعد از این 
اظهــارات، خبر تعطیلی مدارس یکی پــس از دیگری به گوش 
رســید. آموزش و پرورش اردبیل مدارس امروز و فردا را تعطیل 
کرد، مدارس نوبت صبــح و عصر امروز بوکان و شــاهین دژ در 
آذربایجان غربی هم تعطیل شــد، آموزش و پرورش شهرستان 
فریمان در خراسان رضوی هم نوبت صبح و عصر مدارس امروز 
را تعطیل کرد. همه آنها هم آلودگی هوا و کنترل و پیشــگیری 
از شیوع بیماری آنفلوانزا را دلیل تعطیلی مدارس اعلام کردند. 
در میان خبر تعطیلی مدارس اما، انتشــار خبر مرگ دو معلم و 
تعطیلی دو روزه مدارس )امروز و فردا( به دلیل شــیوع آنفلوانزا 
در سیســتان و بلوچســتان، حکایت از بحرانی بودن ماجرا در 
این استان داشــت؛ خبری که نزدیک به 12 ساعت پس از اعلام 
وزارت بهداشت مبنی بر بی ارتباط بودن تعطیلی  مدارس با شیوع 

آنفلوانزا، منتشر شد. 
داوود گلــی مدیرروابــط عمومی آموزش و پرورش اســتان 
سیستان و بلوچســتان درباره این خبر گفت که دوازدهم آذر، 
ولی محمد بلوچ در منطقه لاشار استان سیستان و بلوچستان و 
در سیزدهم آذر، ادهم بارانی در شهرستان دلگان بر اثر آنفولانزا 
جان خود را از دســت دادند. او این را هم به صحبت هایش اضافه 
کرده بود که »با توجه به گزارش دانشــگاه علوم پزشکی زاهدان 
و درخواست اداره آموزش و پرورش و موافقت استاندار به عنوان 
رئیس شــورای آموزش و پرورش اســتان با هدف پیشگیری از 
شیوع بیماری آنفلوآنزا، تمامی مدارس در همه مقاطع تحصیلی 
از روز پنجشنبه چهاردهم تا یکشــنبه هفدهم آذرماه به مدت 
چهار روز تعطیل است.« همه اینها در شرایطی است که رئیس 
اداره مراقبت مرکز مدیریت بیماری های واگیر وزارت بهداشت 

به »شــهروند« می گوید که این تعطیلی هــا غیرقانونی و بدون 
هماهنگی وزارت بهداشت است.

کمبودی نداریم، شیوع آنفلوآنزای فصلی عادی است
وزارت بهداشــت همچنان روی حرفش پافشــاری می کند. 
مســئولان این وزارتخانه تعطیلی مدارس را بی ارتباط به شیوع 
آنفلوآنزا می داننــد و حتی گفته اند روند ابتلا در کشــور نزولی 
شده اســت: »بیماری تا دو هفته دیگر فروکش می کند.« این را 
علیرضا رییسی، معاون وزیر بهداشت اعلام کرده است. تلاش او 
بر عادی ســازی روند ابتلا در کشور است: »آنفلوآنزای فصلی هر 
 سال همزمان با فصل پاییز با سرد شدن هوا شیوع می یابد و چیز 
جدیدی نیســت، اما امسال زودتر از هر  ســال و در مهر ماه آغاز 
 H1N1  شد و از سوی دیگر، ســویه غالب آن مهاجم تر و از نوع
بوده است که شــدت و مرگ ومیر بیشــتری دارد.« به گفته او، 
بیماری آنفلوآنزا اکنون در کشورهای حاشیه خلیج فارس شامل 
عمان، بحرین، کویت، امارات، عربستان و کشورهای افغانستان 
و پاکســتان همه گیری دارد. به گزارش برنا و براساس اعلام  این 
مسئول در وزارت بهداشت، بر خلاف آنچه گفته می شود، داروی 
آنفلوآنزا و واکسن آن کمبود ندارد: »در حال حاضر یک میلیون 
ذخیره داروی این بیماری در کشــور موجود است، اما به دلیل 
امکان ایجــاد مقاومت دارویی باید با احتیاط مصرف شــود.« او 
درباره تزریق واکسن آنفلوآنزا هم اعلام کرد: »تزریق این واکسن 
تا ۴۲ درصد موارد موثر است و در ۵۸ درصد موارد تأثیر چندانی در 

پیشگیری از بیماری آنفلوآنزا ندارد.« معاون وزیر بهداشت تعداد 
مبتلایان به آنفلوآنزا را 4هزار و 200 نفر اعلام کرد، درحالی  که 
در هفته گذشــته رئیس مرکز مدیریت بیمار های واگیر وزارت 
بهداشــت اعلام کرد این تعداد مبتلا به بیماری های تنفســی 
شــده اند و از میان آنها حدود 270 نفر مبتلا به ویروس آنفلوآنزا 
شده اند. تعداد قربانیان این ویروس هم تاکنون 56 نفر اعلام شده 
است؛ 19 نفر تنها طی دو هفته و 37 نفر از ابتدای مهرماه. تأکید 
می شود بیشتر افرادی که بر اثر ابتلا به این بیماری  جان داده اند، 

مبتلا به بیماری های زمینه ای بوده اند. 
تعطیلی مدارس بدون هماهنگی وزارت بهداشت انجام 

شده است
مدارس در برخی شهرهای کشور در شرایطی به دلیل شیوع 
آنفلوآنزا تعطیل شده که به گفته حســین عرفانی، رئیس اداره 
مراقبت مرکز مدیریت بیماری های واگیر وزارت بهداشت، این 
اقدام بدون هماهنگی وزارت بهداشــت انجام شده و غیر قانونی 
اســت. او در گفت وگو با »شــهروند« می گوید وزارت بهداشت 
هیچ دستوری درباره تعطیلی مدارس به دلیل شیوع آنفلوآنزا در 
شهر یا شهرستان خاصی نداده است: »موضوع تعطیلی مدارس، 
دســتور العمل خاص خودش را دارد و باید آمــوزش و پرورش و 
وزارت بهداشت با آن موافق باشند. این اتفاق زمانی می افتد که 
شرایط تعطیلی وجود داشته باشد.« براساس اعلام این مسئول  
استان ها از نظر همه گیری آنفلوآنزا به سه گروه کم شیوع، شیوع 

متوسط و شــیوع بالا تقسیم می شوند. سیســتان و بلوچستان 
جزو استان های کم شیوع است: »ابتلای قطعی به آنفلوآنزا تنها 
با آزمایش مشخص می شود. عفونت حاد تنفسی شبیه آنفلوآنزا 
معمولا با اســتراحت ســه تا پنج روز در خانه درمان و تب قطع 
می شــود. اســتراحت در خانه دو مزیت دارد؛ یکی اینکه منجر 
به کنترل آنفلوآنزا می شــود و دیگر اینکه سیستم ایمنی بدن را 
تقویت می کند.« عرفانی می گوید این تصمیم منطقی نیست که 
یک کلاس یا مدرسه به دلیل چند مورد ابتلا به آنفلوآنزا تعطیل 
شود، چرا که افراد سالم در ساعت هایی که باید در مدرسه باشند، 
وارد اجتماع می شوند و ممکن است از همان جا به ویروس مبتلا 
شوند و در دوره برگشت به مدرســه، این ویروس را وارد مدرسه 
کنند. از سوی دیگر، تعطیلی چند روزه مدارس به نظام آموزش 
و پرورش ضربه می زند. بر همین اساس تعطیلی مدارس به دلیل 
شــیوع آنفلوآنزا اقدامی نادرست، غیرمنطقی و غیرعلمی است. 
عرفانی تأکید می کند که تعطیلی یک کلاس یا مدرســه تنها با 
هماهنگی آموزش و پرورش و وزارت بهداشــت انجام می شود: 
»موضوع تعطیلی مدرسه باید در شــورای سلامت شهرستان 
مطرح و با توافق دانشــگاه علوم پزشــکی عملی شود. حتی با 
استانداری هم در این زمینه باید مشورت و درنهایت در چارچوب 
دستورالعمل مشترک، این تصمیم گرفته شود.« او هم خبرهایی 
درباره تعطیلی مدارس در چند اســتان شــنیده است: »من با 
بعضی از این ادارات تماس گرفتم و گفتم تصمیم شــان قانونی 
و کارشناسی شده نیســت. البته در مورد صحت و سقم ماجرای 
تعطیلی مدارس در استان سیستان و بلوچستان اطلاعی ندارم. 
اما اگر به دلیل شــیوع آنفلوآنزا باشد، تصمیم درستی نیست.« 
او درباره صحبت های وزیر بهداشــت و معاونش درباره تعطیلی 
مدارس به دلیل آلودگی هوا هــم توضیح می دهد: »من تنها در 
چارچوب آنفلوآنزا می توانم توضیح دهــم و می گویم تا به امروز 
موردی که بخواهیم کلاس مدرسه یا دانشگاهی را به دلیل شیوع 

آنفلوآنزا تعطیل کنیم، نداشته ایم.«

 مسئولان وزارت بهداشت در گفت وگو با »شهروند« می گویند
ارتباطی بین تعطیلی مدارس سیستان و بلوچستان و شیوع آنفلوآنزا وجود ندارد

تعطیلی مدارس غیر قانونی است
 آموزش و پرورش سیستان و بلوچستان اعلام کرد آنفلوآنزا، منجر به مرگ دو معلم و تعطیلی تمام مدارس این استان تا 17 آذر شد
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